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предприятий и создание научно-методических и организационных основ для разработки региональных про-
грамм развития рынка стоматологических услуг. Методика создания центра представлена в виде алгоритма, 
включающего в себя 4 этапа. Таким образом, информационно-аналитический центр представляет собой ком-
плексный проект внедрения современных информационных технологий совместно с научной методикой при-
нятия управленческих решений.
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The article proposes variants of creation and implementation decision making consulting in development of small 
dental companies. Currently there is no single and centralized consulting device capable to provide support services to 
the small dental companies. Author offers the creation of information-analytical center to solve this identified problem. 
The main purpose of information-analytical center – providing information, consulting, scientific and methodological 
support for the formation of managerial decisions on the development of small companies and the establishment of dental 
scientific and methodical and institutional framework for the development of regional programs for the development of 
the dental market. Making center represented in the form of the algorithm includes four stages. Thus, the information-
analytical center is a complex project of introduction of modern information technologies in conjunction with the 
scientific method of decision-making.
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Проведен анализ системы дополнительного профессионального образования в АПК Омской области. Для 
оценки перспектив развития ДПО опрошено более 100 работников сельскохозяйственных организаций Ом-
ской области. Методом SWOT-анализа определены сильные и слабые стороны, перспективные возможности 
и угрозы системы дополнительного профессионального образования в АПК Омской области. По результатам 
исследования предлагается комплексная модель реализации ДПО в АПК Омской области. Модель обуслов-
лена необходимостью повышения профессиональной компетентности работников АПК региона, способных 
грамотно и оперативно решать производственные задачи в постоянно меняющихся экономических условиях. 
Сгруппированы направления развития ДПО в регионе, учитывая потребности работодателей. На основании 
проведенного исследования следует, что развитие системы профессионального образования является одним из 
перспективных направлений, т.к. возрастает значение дополнительного образования, которое повышает про-
фессиональную компетентность кадров и способствует их лучшей адаптации к быстро меняющимся рыноч-
ным условиям.
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The analysis of supplementary vocational training  in agro-industrial complex of Omsk region was carried out. 
More than 100 workers of agricultural organizations of the Omsk region were surveyed to assess the prospects for the 
development of SVT. The method of the SWOT-analysis identified strong and weak aspects, opportunities and threats 
of supplementary vocational training in agriculture of Omsk region. According to the results of the survey a complex 
model of the SVT in agriculture of Omsk region was proposed. This model is due to the necessity to improve the 
professional skills of the agricultural workers in the region. They should competently and quickly solve production 
problems in unstable economic conditions. There were grouped the directions of SVT in the region taking into account 
the needs of employers. Taking as a basis of this study the development of the system of vocational training is one of 
the most promising directions. The importance of supplementary education increases which improves the professional 
competence of staff and helps them  adapt to unstable market conditions.


